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داستان تکراری گیشه سینماها در 

اکران
یک هفته اخیر کمی تغییر کرد. 
در ســالی که قهــر مخاطب با 
ســالن های ســینما به یکــی از دامنه دار ترین 
بحران های اقتصادی ســینمای ایران در ۴دهه 
اخیر انجامیده است، استقبال نسبی تماشاگران 
هم می تواند نوید بخش باشد. تحلیل خوش بینانه 
ایرنا درباره فروش فیلم هــای روی پرده هم بر 
همین اساس شکل گرفته : »چند روزی است که 
سینماها، با یک رونق نسبی مواجه شده اند. تعداد 
مخاطبان روزانه سینما، با افزایش همراه شده و 
ضریب اشــغال صندلی های سینما بیشتر شده 
است. اگر بخواهیم به شکلی مصداقی به موضوع 
ورود کنیم باید بگوییم متوسط تعداد مخاطب در 
روزهای عادی هفته )شنبه، یکشنبه، دوشنبه و 
چهارشنبه( از ۷ تا ۱2هزار نفر 2ماه گذشته به ۱۱ 
تا ۱۸هزار نفر رسیده و این تعداد برای سه شنبه 
و 2روز پایانی هفتــه، از ۵۰هزار نفر تجاوز کرده 
اســت. در این مدت، اتفاق های دیگری نیز رخ 
 داده؛ مانند آن که برای نخســتین بار در طول 
فصل پاییــز، فــروش روزانه ســینماها از مرز 
2میلیارد تومان فراتر رفته و فیلم بخارست که از 
بیست وچهارم آبان ماه به روی پرده رفته، توانسته 
طی روز گذشته، بیشترین میزان فروش خود را 
با حدود ۹۵۰میلیون تومان به ثبت برساند. این 
سه مصداق، اصلی ترین نشانه هایی هستند که 
پس از حدود 2هفته، رونق نسبی در سینماهای 
کشور پدیدار شده و اکنون و با استمرار این روند، 
حالا دیگر مطمئن تر از گذشته می توان ادعا کرد 
که سینما از آن رکود محض ناشی از ناآرامی های 

اجتماعی عبور کرده است.
این وضعیت پایدار در شرایطی به دست آمده که 
میزان مخاطبان روزانه سینما،  رو به رشد بوده و 
کاهشی را به  خود ندیده است. ضمن اینکه برای 
پنجشنبه هفته گذشته که سینماهای سراسر 
کشور به دلیل شهادت حضرت فاطمه زهرا)س(، 
از ساعت۱۷ گشــایش یافت، حدود ۳۶هزار نفر 
به سینما رفتند که تحکیم این وضعیت پایدار را 

بیشتر می کند.«
یــک هفتــه گذشــته، »بخارســت«  در 
پرمخاطب تریــن فیلم روی پــرده بود. کمدی 
تازه مسعود اطیابی، در طول یک هفته نزدیک 
به ۸۰هزار تماشاگر داشــت و حدود 2میلیارد 
و۶۰۰ میلیارد تومان فروخت تا مجموع فروشش 
به ۷میلیارد و۶۰۰میلیون تومان برســد. چنین 

فروشی بعد از حدود ۴هفته اکران، برای یک فیلم 
کمدی که کارگردانش تعدادی از پرفروش ترین 
فیلم های این ســال ها را در کارنامــه دارد، رقم 
بالایی محسوب نمی شود، ولی در این بازار کساد 

همین را هم باید غنیمت دانست.
»لوپتو« دومین فیلم پرفروش این هفته سینماها، 
با ۵۷هزار و۴۳۰ تماشــاگر، یک میلیارد و۴۰۰ 
میلیون تومان به مجموع فروشــش اضافه کرد. 
در سالی که انیمیشن ها پدیده اکران بوده اند بعد 
از فروش قابل توجه »پســر دلفینی«، لوپتو هم 
با استقبال نســبی مخاطبان مواجه شده است. 
پســر دلفینی در جدول هفتگی گیشــه چهارم 
است و فروش هفته گذشــته اش به یک میلیارد 
و ۴۰۰میلیون تومان رسیده که محصول حضور 
۱۵هزار تماشاگر در ســالن های نمایش دهنده 

این فیلم بود. مجموع فروش این انیمیشن ایرانی 
به حدود ۱۹میلیارد تومان رســیده است. پسر 
دلفینی پرفروش ترین فیلم کودک این سال های 
سینمای ایران اســت. جالب اینکه سومین فیلم 
پرفروش هفته گذشته سینمای ایران »انفرادی« 
بود. این کمدی پرفروش که از اردیبهشــت ماه 
اکران شــده هفته گذشــته هم بیش از ۱۵هزار 
تماشاگر را مجاب کرد تا به تماشایش بنشینند. 
درحالی که تعدادی از فیلم هایی که در هفته های 
اخیر اکران شــده اند، در طول یک هفته کمتر از 
هزار مخاطب داشته اند. انفرادی احتمالا به زودی 
فروش ۷۵میلیارد تومانی اش را جشــن خواهد 
گرفت و به عنوان پرفروش ترین فیلم اکران۱۴۰۱ 
جایگاه تثبیت شــده ای دارد. »طبقه یک و نیم« 
به عنوان کمــدی ای که در آبان مــاه روی پرده 
آمد در طول یک هفته نزدیک به ۱2۰۰تماشاگر 
داشــت که رقم ناامیدکننده ای بــرای یک فیلم 

کمدی محسوب می شود.
آنچه در مورد وضعیت اکران ســینماها مشهود 
به نظر می رســد، تکراری بودن بیشتر فیلم های 
روی پرده بــرای سینماروهاســت؛ فیلم هایی 
که اغلبشان مدت هاســت اکران شده اند و البته 
چند فیلم معدودی هم کــه روی پرده آمده اند 
جز یکی، دو اســتثنا، گزینه هــای جذابی برای 
مخاطب نبوده اند. با این همه اگر قرار بر مقایسه 
باشــد می توان گفت که اقبال عمومی نسبت به 
فیلم های روی پرده، بیشتر از چند هفته گذشته 
شده است؛ اتفاقی که درصورت تداوم می تواند 
وضعیت گیشــه ناامید کننــده ۱۴۰۱ را کمی 

بهبود بخشد.

نسیم امید به گیشه وزید 
فروش فیلم های روی پرده در یک هفته اخیر بالا رفت 

تکذیب یک ادعا
از درآمد ۱۰هزار میلیاردی صدا وسیما تا تولید 

سریال های مناسبتی

پیمان جبلی، رئیس صداوســیما درباره جزئیات خرید حق پخش 
بازی های جام جهانی، شایعه درآمد ۱۰هزار میلیاردی صداوسیما از 
این بازی ها و آماده سازی سریال های نوروزی توضیحاتی را در حاشیه 

اختتامیه جشنواره تلویزیونی مستند به خبرنگاران داد.
به گزارش همشــهری، رئیس صداوســیما ابتدا درباره سریال های 
نوروزی توضیح داد: »پیش از این هم گفته ام که حدود 2۳سریال در 
مراحل مختلف تولید اعم از فیلمنامه، پیش تولید و ساخت است و 
برای نوروز و ایام ماه مبارک رمضان هم برنامه ریزی دقیقی در حال 

انجام است.«
وی در ادامه درباره مجموعه هایی که در پخش بلاتکلیف مانده اند 
مثل سریال »رعد و برق« ساخته بهروز افخمی و »عاشورا« ساخته 
هادی حجازی فر یادآور شد: »امیدواریم این سریال ها هم به سرانجام 
برسند. کارهای نهایی مینی سریال الف ویژه »عاشورا« انجام شده 
است و دوستان بررســی می کنند که در جدول پخش و همزمان با 
مناســبت های تاریخی قرار بگیرد. قرار بود در ایام محرم و صفر در 
کنداکتور قرار بگیرد که به هر دلیل هنوز نهایی نشده بود و آخرین 

اطلاعی که دارم الان این مجموعه کامل شده است.«
رئیس رسانه ملی درباره اینکه چرا گزارشگر برای گزارش بازی های 
جام جهانی به قطر اعزام نشد عنوان کرد: »مؤثرترین و متنوع ترین 
تیم تلویزیونی و رسانه ای را که در تاریخ جام های جهانی بی سابقه 
است به قطر اعزام کردیم. ما آنچه را که برای نشان دادن جام جهانی 
در قالب بازی های باکیفیت و دیگر موارد نیاز بود محقق کردیم. برای 
نخستین بار با کیفیت 4K  این بازی ها نمایش داده شد، حق پخش 
بازی ها خریداری شد و اینها را رایگان در اختیار مردم عزیزمان قرار 
دادیم. حتی برای کمک به پلتفرم ها و  ای پی تی وی های موجود در 

تعامل خوبی که با آنها داشتیم در اختیار آنها هم قرار گرفت.«
جبلی درباره اینکه حضور گزارشــگر در ورزشگاه می توانست بهتر 
باشــد یا نه؟ گفت: »این هم نظری اســت که قابل احترام است اما 
تصمیم ما این بود که با این تنوعی کــه در تولید و ارائه برنامه های 
جام جهانی به مردم دادیم تا الان فکــر می کنم رضایت قابل قبولی 
داشــتند.« وی در ادامه درباره تکذیب رقم ۱۰هزار میلیاردی بابت 
درآمد صداوســیما از تبلیغات بازی های جام جهانــی عنوان کرد: 
»اطلاعیه روابط عمومی منتشر شد و این رقم تکذیب شد. می توانید 
به سایت آگهی تبلیغاتی اداره کل بازرگانی مراجعه کنید. آن رقمی 
که روی سایت دیده می شود رقم خام اســت که اگر آگهی دهنده 
بخواهد بر آن اســاس کار کند، باید پرداخت کنــد. ما قراردادهای 
طولانی مدت و با بازه زمانی یک سال و بیشتر داریم و برای حمایت 
از صنعت، تخفیف های ویژه می دهیم. هیــچ گاه آن ارقامی که در 
جداول می بینید ارقامی نیست که محقق شود.رقم خنده دار ۱۰هزار 
میلیاردی که از بودجه صداوسیما هم بیشتر است قاعدتا باورپذیر 
نیست. درخواست ما از همکاران عزیزمان در رسانه ها این است که از 

سازمان، اطلاعات دقیق تری تهیه کنند.«
وی در پاســخ به اینکه این رقم به گونه ای بوده که برای صداوسیما 
رقم خریداری حق پخش را جبران کند یا خیر عنوان کرد: »پخش 
باکیفیت برنامه های جام جهانی حق مسلم مردم عزیز ماست. شما 
می توانید بررســی کنید شاید در هیچ کشــور دنیا مردم به صورت 
رایگان با بالاترین کیفیت مسابقات جام جهانی را نمی توانند مشاهده 
کنند. حتی در کشــور میزبان جام جهانی هم بازی ها را به صورت 
رایگان کسی نمی توانست ببیند مگر اینکه خودش در ورزشگاه حضور 
می داشت. عموما در کشورهای مختلف یا با پرداخت شبکه های کابلی 
یا از طریق برخی شرکت های برودکست که این کار را انجام می دادند 
صورت می گرفت. اما ما این را وظیفه خود می دانســتیم که به رغم 
اینکه بار مالی سنگینی برای صداوسیما داشت اما ترجیح دادیم که 
این را خریداری کرده و رایگان و با بالاترین کیفیت در اختیار مردم 
عزیزمان قرار دهیم.« جبلی در پایــان درباره حق پخش بازی های 
جام جهانی و اینکه برخی از رسانه های معاند نتوانستند این بازی ها 
را پخش کنند پاســخ داد: »حق پخش را صداوسیمای جمهوری 
اسلامی ایران خریداری کرد. شرکت بین اسپرت که نماینده فیفا در 
منطقه خاورمیانه است به دلیل اینکه صداوسیمای جمهوری اسلامی 
تنها رســانه ای بود که حق پخش بازی ها را به زبان فارسی داشت، 
خود شرکت بین اســپرت نامه نگاری و تهدید به برخورد حقوقی با 
رسانه های معاند کرد که می خواســتند این بازی ها را بدون مجوز 

نمایش دهند و ما هم از حق طبیعی خود استفاده کردیم.«

اجراهای تازه در تئاترشهر 
تازه ترین برنامه تالارهای ســایه، قشــقایی و کارگاه نمایش 
مجموعه تئاترشــهر در هفته جاری اعلام شــد. همزمان با 
پایان یافتن بخشی از عملیات بهسازی راهروهای منتهی به 
تالارهای سایه، چهارسو، قشقایی و کارگاه نمایش تئاترشهر، 

دور تازه اجراهای این مجموعه ازسر گرفته می شود.
به گزارش همشــهری، »رســتم  و ســهراب« عنوان یکی از 
تازه ترین نمایش های تئاترشــهر اســت که از امروز یکشنبه 
بیســتم آذرماه به نویســندگی داریوش نصیری و مرتضی 
وکیلیان، به کارگردانی رضا حسن خانی و بازی آسو خسروی 
ساعت۱۹:۳۰ به مدت ۴۵دقیقه و قیمت بلیت ۵۰هزار تومان 

اجرای خود را در کارگاه نمایش آغاز می کند.  
 در تالار سایه، نمایش »شــراره« به نویسندگی و کارگردانی 
محمدمهدی خاتمی و بازی نســرین نکیســا، الهه پژوهی، 
تکتم اخجوانی، امینا خاتمــی، مرجان علوی، مجتبی زادفر، 
پرویز گوهری راد، امیراحسان امیرپور، ویدا منصوری، مرتضی 
برزگــرزادگان، محمدمهدی خاتمی، غلامرضــا عارف نژاد و 
شهرام مسعودی ســاعت۱۹ با زمان ۷۰دقیقه و قیمت بلیت 
۷۰هزار تومان به روی صحنه می رود.  نمایش »فقط یک دقیقه 
طول می کشه« به نویسندگی مســعود سمیعی، کارگردانی 
سیدعلی تدین صدوقی و بازی اصغر صابری، مروارید افسری، 
لادن بنکدار، علیرضا نادی و افشــین رضایی ساعت۱۸:۳۰ 
به مدت ۵۰دقیقه و قیمت بلیت ۷۰هزار تومان در تالار قشقایی 
تئاترشــهر دور تازه اجراهای خود را از سرخواهد گرفت. در 
خلاصه داستان اثر آمده اســت: نمایش درباره زن و شوهری 
اســت که برای رســیدن به ثروت، قدرت و تثبیت موقعیت 
خود علیه یکدیگر دسیسه چینی می کنند. ظرافت و زیرکی و 
درایت زنانه با درامی تراژیک در برابر قدرت، نیرنگ قرار گرفته 
و خودنمایی می کند.   برنامه اجرایی تالارهای اصلی و چهارسو 

مجموعه تئاترشهر نیز طی روزهای آینده اعلام خواهد شد.

تجلیل از تام کروز  
تام کروز بابت فروش بالای فیلــم جدیدش که منجر 
به نجات سینمای آمریکا در ســال 2۰22 شد، جایزه 
دیوید او. ســلزنیک را از انجمن تهیه کنندگان آمریکا 
می گیرد. تام کــروز که گویا خیال پیر شــدن ندارد و 
در چند ســال اخیر خودش را وقف فیلم های اکشن ـ 
ماجراجویی مثل فرانشــیز »ماموریت غیرممکن« یا 
قســمت دوم فیلم »تاپ گان: ماوریک« کرده، مورد 
تجلیل انجمن تهیه کنندگان ســینمای آمریکا قرار 
می گیرد. دلیــل اصلی تجلیل از این بازیگر ۶۰ســاله 
فروش بالای جدیدترین فیلــم وی یعنی »تاپ گان: 
ماوریک« است که سینماهای آمریکا را در سال 2۰22 
نجات داد. وی این جایزه را در ســی و چهارمین دوره 
جوایز انجمن تهیه کننــدگان آمریــکا )PGA( در 
مراسمی که 2۴ فوریه 2۰2۳ برگزار می شود، دریافت 
می کند. این جایزه بــه نام دیوید او. ســلزنیک که بر 
تولید فیلم »بر باد رفته« نظارت داشــت، نامیده شده 
است و استیون اسپیلبرگ، باربارا بروکلی تهیه کننده 
مجموعه »جیمز باند«، برایان گریــزر از بنیانگذاران 

»ایمجین انترتینمنت« و کوین فایگی 
از دریافت کنندگان پیشــین آن 

هســتند. کروز با همــان توجه 
دقیق بــه جزئیاتی که در تمام 
تلاش های حرفه ای اش به کار 

می بــرد، بــه تولیــد هم 
می پردازد. 

سینما

سیما تئاتر

چهره

سیما

10فیلم برتر  مؤسسه فیلم آمریکا
مؤسســه فیلــم آمریکا 
)AFI( طبــق روال هر 
سال، فهرســت ۱۰فیلم 
برتر 2۰22 را اعلام کرد؛ 
فهرستی که نقش مهمی 

در فصل جوایز ســینمایی و جوایز اســکار دارد. »آواتار: راه آب«، 
»الویس«، »همه  چیز، همه جا، ناگهان«، »فابلمن ها«، »نچُ«، »آن 
زن گفت«، »تار«، »تاپ گان: ماوریک«، »پادشاه زن« و »زنان حرف 
می زنند« ۱۰ فیلمی هســتند که به انتخاب مؤسسه فیلم آمریکا 
از نظر فرهنگی و هنری نماینده مهم ترین دســتاوردهای امسال 
سینما تلقی می شــوند. همچنین جایزه ویژه مؤسسه فیلم آمریکا 
در سال2۰22 هم به فیلم »بنشی های اینشرین« ساخته مارتین 
مک دونا تعلق خواهد گرفت. شگفتی بزرگ این فهرست آن است 
که هیچ فیلمی از پلتفرم های نمایش آنلاین به ویژه آمازون، اپل و 
نتفلیکس، در بین ۱۰فیلم برتر مؤسسه فیلم آمریکا حضور ندارد؛ 
اتفاقی که برای نخستین بار از ســال2۰۱۶ روی می دهد. فهرست 
مؤسســه فیلم آمریکا از این جهت مهم است که پیش بینی کننده 
خوبی برای فهرست نهایی ۱۰نامزد شاخه بهترین فیلم اسکار است. 
به عنوان مثال، سال گذشته، ۸مورد از فهرست ۱۰ فیلم برتر2۰2۱ به 
انتخاب مؤسسه فیلم آمریکا به همراه فیلم »بلفاست« )برنده جایزه 
ویژه( به جمع نامزدهای نهایی اسکار بهترین فیلم راه یافتند و این 
بدان معناست که در مجموع مؤسسه فیلم آمریکا و آکادمی اسکار بر 
سر ۹ مورد از ۱۰مورد نامزدهای نهایی این شاخه هم نظر بودند و تنها 
فیلم ژاپنی در فهرست مؤسسه فیلم آمریکا حضور نداشت. »تیک، 
تیک… بوم!« و »تراژدی مکبث« هم دوفیلم دیگر در فهرســت  
AFIبودند که در شــاخه هایی غیر از بهترین فیلم نامزد دریافت 
جایزه شــدند. مراسم اعطای جوایز ســالانه مؤسسه فیلم آمریکا، 

۱۳ ژانویه )2۳ دی ماه( در لس آنجلس برگزار می شود. 

»کارآگاه خوب« به شبکه 5 می آید

اگر از طرفداران سریال های کره ای هستید، می توانید به تماشای 
سریالی بنشــینید که شــبکه۵ از امروز پخش می کند. نخستین 
قسمت از سریال پلیسی و اکشــن »کارآگاه خوب« به کارگردانی 
نم کوک جو یکشنبه، 2۰ آذر ماه ســاعت۱۹ از شبکه۵ سیما  روی 
آنتن می رود. این سریال پلیسی به نویســندگی جین وون چوی 
محصول2۰2۰ کره جنوبی در ژانر درام معمایی است و هنرمندانی 
نظیر سون هیون جو، جانگ سونگ جو، لی الیجا، جی سونگ هاین 
و چا رئی هیونگ و... در آن نقش آفرینی کرده اند. »کارآگاه خوب« 
ماجرای کارآگاهانی را روایت می کند که در شهر اینچئون مشغول 
به کار هستند. کانگ دو چانگ کارآگاهی است که ۱۸سال از عمر 
خود را صرف انجام این کار کرده است. او برای پیدا کردن مجرمان 
و حل پرونده ها، از تجربه و روابط شــخصی اش اســتفاده می کند، 
درحالی که »اوه جی هیوک« کارآگاه نخبه ای اســت که ۹ ســال  
مشغول به کار است، او برخلاف کانگ دو چانگ، برای حل پرونده ها از 
شواهد موجود و همچنین روانشناسی جنایتکاران استفاده می کند. 
هر دوی آنها با هم کار می کنند و اغلب اوقات با هم دیده می شوند. 
ولی روش های بررســی پرونده هــای جنایی آنها بــا هم متفاوت 
است. درام های کره ای که مضمون معمایی و جنایی دارند، در بین 
طرفداران این ژانر محبوب هستند. سریال کره ای »کارآگاه خوب« 
از شنبه تا پنجشنبه هر هفته ساعت ۱۹ پخش و تکرار آن ساعت 2۳ 
و ۱۳:2۰ خواهد بود. مخاطبان می توانند خلاصه قسمت های این 

سریال را روز جمعه ساعت۱۹ تماشا کنند. 

مکث

اکران در انتظار هوای تازه

چهره تکراری اکران سینماها، نیازمند حضور فیلم های تازه است. 
البته فیلم هایی که بتوانند کنجکاوی عمومی برای تماشا ایجاد کنند. 

وگرنه در همین وضعیت اکران هم سومین فیلم پرفروش هفته، انفرادی 
اســت که نزدیک به ۸ماه از اکران عمومی اش می گذرد. درحالی که 

فیلم های اکران شده در یکی، دو ماه اخیر جز بخارست و لوپتو، در 
جذب تماشــاگر ناکام مانده اند. در چنین شرایطی، سینمای ایران 
نیازمند اکران فیلم هایی اســت که طبقه متوسط شهری به عنوان 

مهم ترین مخاطبان ســینما، کنجکاو دیدنشان باشند. بدون چنین 
بسته بندی ای برای اکران بعید است بتوان به تغییر محسوس و معنادار 

وضعیت کساد گیشه امیدوار بود. البته این را هم باید درنظر گرفت که در شرایط فعلی کمتر 
صاحب فیلمی تن به اکران می دهد و شاید تنها راهکار مقطعی برای نجات گیشه، صدور مجوز 
اکران فیلم هایی چون »برادران لیلا« و یکی، دو فیلم به محاق رفته دیگر باشد . این می تواند 

همان هوای تازه ای باشد که اکران سینماها به آن نیازمند است.

نشان دادن زندگی تلخ و دشــوار یک خانواده در عین پرهیز از 
سیاه نمایی های مرسوم، تلاشی است که مهدیه سادات محور، در 
ساخت مستند »عزیز« انجام داده است. این کارگردان گوشه ای 
از زندگی مادربزرگ یک خانواده را به تصویر کشــیده که باوجود 
مشکلات بســیار، با ایمان راســخ به زندگی ادامه می دهد. به 
بهانه حضور »عزیز« که در خانه مســتند انقلاب اســلامی تهیه 
شده و محصول سازمان اوج است و در شــانزدهمین جشنواره 
سینماحقیقت حضور دارد، با مهدیه سادات محور گفت وگو کرده ایم 

که در ادامه می خوانید: 

چرا تصمیم گرفتید مستند »عزیز« را بسازید؟
یک بار از سوی دوستان فرهنگی کمیته امداد دعوت شدیم تا خانواده ای 
را از نزدیک ببینیم و چون این خانواده یک دختر نوجوان )نوه خانواده( 
داشت، به من گفتند که با ایشــان ارتباط برقرار کنم. با یک روانشناس 
همراه یک گروه به دیــدن آن خانواده رفتیم و دیدیم مشــکلات این 
خانواده با یک جلســه قابل درمان نیست؛ برای همین تصمیم گرفتیم 
ارتباط و تعامل بیشتری با آنها برقرار کنیم. ارتباط نوه خانواده نیز با من 
نسبت به بقیه اعضای خانواده خیلی بهتر بود و او زودتر از باقی اعضای 
خانواده به من اعتماد کرد. همین اتفاق باب آشنایی شد تا به این خانواده 
نزدیک شوم؛ البته بگویم که آن زمان اصلا در فکر ساخت فیلم از زندگی 
این خانواده نبودم و صرفا می خواستیم یک کمک انسانی و مددکاری 

انجام دهیم.
و در نهایت چطور رضایت به ساخت دادید؟

به مرور که پیش رفتم کمیته امداد به من پیشــنهاد داد تا مستندی از 
زندگی این خانواده تهیه شود و واقعیت اینکه من ابتدا مخالفت کردم. 
من گفتم این زندگی آنقدر سیاه و تلخ اســت درباره آن چه بگویم؟ از 
کجا بگویم؟ اصلا برای چه باید بگویم؟ شاید یکی از هدف های مستند 
ساختن برای چنین خانواده هایی این باشــد که به آنها کمک شود، اما 
نشان دادن این تلخی ها باتوجه به شرایطی که آن دختر نوجوان داشت، 
مورد قبول نبود. کاراکتر »ضحی« در آن خانواده کاراکتر خاصی است، 

اما واقعیت این است که ساختن فیلم نمی توانست بر محور ضحی که نوه 
خانواده است و به نوعی حجم بالایی از مشکلات با تولد او به وجود آمد، 
باشد؛ چون سن نوجوانی او بود و ما می خواستیم مستندی بسازیم تا از 
مردم کمک بگیریم، اما ممکن بود شخصیت ضحی تخریب شود و اگر 
در بزرگسالی به مراحل بالایی برسد، از آنچه درباره او ثبت شده حس 

خوبی نخواهد داشت.
 زمان ساخت فیلم آیا مواجهه با تلخی ها شما را اذیت 

نمی کرد؟
در یکی، دو ماه نخست، دیدن سختی های آنها بسیار سخت بود؛ چون 
شرایط آن خانه برای ما اصلا قابل هضم نیست و خیلی شرایط بدی است. 
مشکلاتی که وجود دارد خیلی عجیب هستند. حسین مشکل کلامی 
دارد و مردهای بزرگ در یک خانه کوچــک زندگی می کنند. ضحی و 
حسین در سن بلوغ هســتند و همه اینها باهم در یک فضای کوچک 
زندگی می کنند. اصلا زندگی در چنین خانه هایی شــرایط ســاده ای 
نیست؛ برای همین اوایل خیلی سختم بود و به لحاظ روحی خیلی اذیت 
شده بودم. همین مسائل هم موجب می شــد نپذیرم که از زندگی آنها 
فیلم بسازم. من نمی خواستم آنچه ساخته می شود شبیه به مستندهای 
»شوک« و »مکث« شود. می خواســتم روایتی به همراه یک داستان 
باشد. این مستند همچنین توسط اوج تولید شده است و تفاوت هایی با 

مستندهایی از این جنس دارد.
چقدر در زمان ساخت مســتند »عزیز« تلاش کردید 
آنچه به نمایش درمی آورید، ســیاه نباشــد و از طرفی شادی و 

مثبت نگری تصنعی را هم به همراه نداشته باشد؟

برای آنکه تلخی آن فضای خانــه را برای خودم کاهش دهم، ســعی 
می کردم در روزهایی به آنجا بروم که مناسبت خاصی باشد تا از طریق 
آن مناسبت، تلخی فضای خانه را کاهش دهم. تنها نمی رفتم و تلاش 
می کردم جمعی را با خودم همراه کنم تا جو مثبتی را با خود داشته باشم. 
وقتی کلید کار را زدم دیگر با این خانواده آنقدر راحت بودم و حالم خوب 
بود که احساس می کردم آنها نیز جزئی از خانواده ام هستند. در کل فیلم 
هم اگر  ببینید متوجه خواهید شد آنها هم این حس را به صورت متقابل 
داشتند و اصلا احساس نمی کردند دوربینی در خانه وجود دارد و تمام 
اتفاقات روتین خانه در کنار ما رخ می دهد. باتوجه به اینکه در زندگی آنها 
هضم شده بودیم، شادی و غم آنها نیز همان چیزی بود که در فیلم ثبت 
شده بود و کاری نبود که براساس فیلمنامه باشد. من زندگی این خانواده 
را چند ماه تجربه کرده بودم و بعد مقابل دوربین آوردم. آنچه می بینید 
ماحصل ۶ ماه پژوهش و رفت وآمد است. البته سعی شده همه  چیز را هم 
نگوییم و  تقریبا این مســتند۵۰ درصد از زندگی این خانواده را روایت 
می کند؛ به عنوان مثال پسر بزرگ این خانواده مجموعه ای از مشکلات 

است، اما در این فیلم به آن اشاره نشده است.
 نکته دیگر فیلم حضور راحت عزیز مقابل دوربین است. 
چطور توانستید به این مرحله برسید که عزیز با دوربین مقابلش 

کنار بیاید؟
به دلیل همان رابطه ای بود که با من داشت. عزیز اصلا این حس را نداشت 
که دوربین مقابلش است. من هنوز با عزیز در ارتباط هستم. این عادت ما 
بود که درباره جزئیات صحبت کنیم؛ برای همین عزیز در مقابل دوربین 

باز هم خودش بود.
 بعد از ساخت مستند هم اکنون شــرایط زندگی آنها 

چطور است؟
کمیته امداد به عنوان ارگان دولتــی تا حدی توان برای کمک دارد و ما 
به عنوان رسانه باید به کمک آنها برویم و این افراد را برای مخاطب عام 
تعریف کنیم. تمام نیت من از ساخت مستند این بود که به خانواده عزیز 
کمک کنم و عوامل فیلم هم همین حس را داشتند. بعد از دیدن شرایط 
زندگی این خانواده برای همه سؤال پیش می آید چه کمکی می توانم به 
آنها کنم؟ عوامل فیلم این حس را داشتند تا هم مادی و هم معنوی کاری 
کرده باشند؛ برای همین در ساخت فیلم تمام عوامل تلاش می کردند 
بهترین خود را ارائه دهند و به چشم کار به این خانواده نگاه نمی کردند. 
مستند هنوز پخش نشده و در سینماحقیقت نخستین اکران را در پیش 
دارد و امیدواریم این سؤال وقتی برای مخاطب پیش می آید باعث شود تا 
حرکتی برای کمک به این خانواده نیز صورت بگیرد. این خانواده آنقدری 
که به کمک معنوی نیاز دارد، به کمک مادی نیازمند نیســت؛ هرچند 
کمک مادی هم برای آنها بسیار مهم است، اما به عنوان مثال عزیز کسی 
را در کنار خود می خواهد تا در پرستاری به او کمک کند. در نهایت نیز 
امید به کمک ها و حمایت هایی که قرار است از طرف مردم برسد، داریم. 

ان شاءالله که کمک های مادی و معنوی خوبی در راه باشد .

»عزیز«؛ مستندی که اشک سازنده اش را درآورد
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